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Ja, hoe doe je dat nou? Jouw school op de kaart zetten? Hoe kun je ervoor zorgen dat er 

jaarlijks genoeg aanmeldingen zijn? Eén van de mogelijkheden hiervoor is goed contact met 

basisscholen. Voor ons PGO hebben wij onderzoek gedaan naar de communicatie tussen 

Voortgezet Onderwijs (VO) en Primair Onderwijsscholen (PO). In dit beschrijvende 

onderzoek richten we ons op hoe een VO zichzelf promoot en zorgt dat er een constante 

stroom van eerstejaars leerlingen ieder jaar op een VO binnenkomen. Zowel door 

literatuuronderzoek als door kwalitatieve interviews met ongeveer tien leerkrachten van tien 

verschillende PO scholen en in totaal vijf beleidsmakers van twee VO scholen, proberen we te 

achterhalen hoe scholen dit kunnen aanpakken. 

 

Inleiding 

 

Voor ons PGO hebben wij onderzoek gedaan naar de communicatie tussen Voortgezet 

Onderwijs (in het vervolg VO) en Primair Onderwijsscholen (in het vervolg PO). Wij hebben 

ons voornamelijk gericht op hoe een VO school zichzelf promoot en er hiermee voor zorgt dat 

er een constante stroom van eerstejaars leerlingen ieder jaar op een VO binnenkomt. Dit 

onderzoek is met name een beschrijvend onderzoek. Aan de hand van enkele literatuurstudies 

(er zijn niet veel artikelen geschreven over het promoten van een VO school) onderzochten 

we hoe een VO school zichzelf promoot en hoe hierbij de communicatie verloopt tussen een 

VO school en een PO school. Dit theoretisch kader toetsen we in de praktijk door middel van 

kwalitatieve interviews met ongeveer tien leerkrachten van tien verschillende PO scholen en 

in totaal vijf beleidsmakers van twee VO scholen. Kwalitatieve interviews sluiten het beste 

aan bij het doel van het onderzoek – toetsen of de promotie van een VO aansluit bij de 

wensen van een PO school en hun leerlingen – omdat we met kwalitatieve interviews meer de 

diepte in konden gaan.  
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In ons onderzoek zullen wij achtereenvolgens onze onderzoeksvraag, de methodiek, de 

resultaten en de conclusie behandelen. Hierbij zullen wij een beeld schetsen van relevante 

promotionele behoeften die nodig zijn om vanaf de invoering van de Mammoetwet in 1968 

tot aan het hedendaagse VO onderwijs een constante stroom met eerstejaars leerlingen te 

werven. Wij zullen hierbij aantonen dat bij het huidige klimaat van innovatief onderwijs 

(TTO, Technasium) ook een meer innovatieve manier van het promoten van veel VO scholen 

om leerlingen te werven noodzakelijk maakt. Deze innovatieve manier van bezig zijn met 

onderwijs zal ook (in)direct gevolgen hebben voor het kiezen van een vervolgschool door  

leerlingen
1
 die de overstap maken van PO naar VO. Door deze vernieuwingen maakt een 

school zich niet alleen aantrekkelijker voor nieuwe leerlingen, maar kan een VO school zich 

hiermee ook onderscheiden van een andere VO school.  

Hieruit voortvloeiend, en om een beter beeld te geven hoe ons onderzoek zich verhoudt tot 

de praktijk is een uitgebreide uitleg van de praktijkrelevantie noodzakelijk.  

  

Praktijkrelevantie 

Het is duidelijk dat het onderwijs zich in een constant veranderende omgeving bevindt – de  

samenleving verandert continue van samenstelling – en hierdoor aanpassing aan de eisen van 

de tijd vraagt. Of, zoals het Ministerie van Onderwijs, Cultuur en Wetenschappen (OCW) dit 

verwoordt:  

 

“De samenleving is volop in verandering. Het onderwijs wil zo goed mogelijk inspelen op 

deze veranderingen. De leerling, de leerkracht én de school staan immers middenin de 

samenleving. Bij eigentijds onderwijs horen kerndoelen die aansluiten op de ontwikkelingen 

in onze samenleving. Daarom worden de kerndoelen van tijd tot tijd aangepast
2
”. (2006, p. 3) 

 

Wat relevant is, is dat een school zich moet aanpassen aan de eisen van de tijd om hiermee 

leerlingen te blijven trekken. Op deze manier kun je onderwijs blijven aanbieden, want: om 

onderwijs te kunnen doceren heb je leerlingen nodig. Een concreet voorbeeld van aanpassen 

aan de tijdsgeest is het onderstaande voorbeeld van de Steve Jobs-school. Het gaat hierbij niet 

                                                           
 

1
 Lees in het vervolg ook ouders en verzorgers 

2
 http://www.rijksoverheid.nl/documenten-en-publicaties/brochures/2010/10/19/kerndoelen-po.html 
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om het feit dat de school misschien wordt opgericht, maar meer de manier hoe hier 

ruchtbaarheid – via diverse media – aan wordt gegeven. 

  

Maurice de Hond wil 'Steve Jobs-school' oprichten 

Opiniepeiler Maurice de Hond gaat een speciale school oprichten in Amsterdam 

waar kinderen veel meer gaan werken met elektronische middelen zoals de iPad. 

Dat vertelde hij vanavond in het tv-programma De Wereld Draait Door. 

De Hond gaat de mogelijkheid tot oprichting van de school 'het komende jaar' verder 

onderzoeken. De school moet augustus 2013 de deuren openen.  

De school moet zich onderscheiden van andere scholen door ruimere openingstijden 

en flexibele lestijden. De Hond vindt dat bestaande scholen zich niet snel genoeg 

aanpassen en op een ouderwetse manier lesgeven.  

De Amsterdamse wethouder Lodewijk Asscher - ook aanwezig in de studio - vindt het 

een goed initiatief. 'Elektronisch middelen kunnen de juf en de meester helpen om 

meer aandacht aan het kind te geven', aldus Asscher. Hij zal de oprichting van de 

school wel kritisch volgen omdat de kwaliteit goed genoeg moet zijn
3
.  

 

Uit bovenstaand bericht blijkt dat Nederland een dynamisch onderwijsland is. Het onderwijs 

is continu in beweging en De Hond laat zien dat op velerlei inventieve manieren de aandacht 

op een school kan worden gefocust. Want, ondanks dat er veel vooruitstrevende, goede 

scholen in Nederland zijn, is de veelal initiële manier van VO  promoten vooralsnog in 

brochurevorm. 

Zoals hierboven beschreven is en ook uit verschillende onderzoeken blijkt: 

ouders/verzorgers kiezen niet zomaar voor een school, maar maken een weloverwogen keuze 

die past bij het toekomstperspectief voor hun kind. Of zoals Hardy (2005) uitlegt: “Parents are 

more sophisticated than ever about selecting schools for their children, and [secondary 

education] must be more attuned to their needs” (Hardy, 2005, p. 16). In het tijdperk van de 

moderne media zijn leerlingen steeds sneller en beter geïnformeerd over de mogelijkheden die 

een school biedt. Hierop speelt de Hond goed in door zijn nieuw op te richten school te 
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promoten via een televisieprogramma, maar ook bestaande VO scholen zijn zichzelf steeds 

beter aan het profileren op een meer vernieuwende manier. Specifieke wensen zoals een 

sterke behoefte aan culturele vorming (expressieklassen), of TTO kan anno 2012 tussen 

scholen onderling makkelijker worden vergeleken door middel van internet. Maar, niet alleen 

het internet speelt een grote rol in de besluitvorming welke VO school de voorkeur geniet. 

Ook flyers, informatieavonden, brochures en de informatie van de groep 8 leerkracht worden 

meegenomen in besluitvorming omtrent de keuze voor een VO school. Deze 

informatievergaring is ook niet zo verwonderlijk als je bedenkt waar ouders/verzorgers over 

moeten beslissen. Het gaat om de ontwikkeling van hun kind en die willen zij zo goed 

mogelijk laten verlopen.  

In deze zoektocht waarin scholen aan deze eis moeten voldoen, is het aan de leerling 

welke manier van onderwijs hem hierbij het meest aanspreekt. Want volgens de kerndoelen 

van het VO zijn de scholen wel grotendeels gelijk, maar hebben ze toch nog genoeg ruimte 

voor eigen invulling.  

 

“Uitgangspunt van de regeling onderbouw VO is dat de rijksoverheid globale kerndoelen voor 

een groot deel van de onderbouw vaststelt ("wat moeten alle jongeren in de eerste twee 

leerjaren van het voortgezet onderwijs leren?"), en dat vervolgens scholen en 

onderwijsgevenden optimale ruimte wordt geboden om eigen professionele en 

schoolspecifieke keuzes te maken, gericht op het bieden van maatwerk aan hun leerlingen. 

Het "hoe" is met andere woorden aan de school. Scholen en onderwijsgevenden bepalen hoe 

ze de kerndoelen in concrete onderwijsprogramma’s uitwerken en hoe ze invulling geven aan 

"maatwerk voor leerlingen". De regeling onderbouw VO beoogt een balans te bieden tussen 

collectieve ambities en autonome scholen door enerzijds heel helder en uitgesproken te zijn 

over wat leerlingen op school moeten leren (de kerndoelen) en anderzijds geen uitspraak te 

doen over de manier waarop scholen deze kerndoelen in onderwijsprogramma’s uitwerken
4
”. 

(2006, p. 6) 

 

Door vrijheid te laten in de manier waarop scholen deze kerndoelen in onderwijsprogramma’s 

uitwerken, is het mogelijk voor een school zich te onderscheiden. Door dit onderscheid wordt 
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de leerling een ruimere keuze geboden door de verschillende VO scholen.  

  Echter, deze keuze hoeft in sommige gevallen niet gemaakt te worden. Redenen 

hiervoor kunnen zijn doordat de identiteit van een school, christelijk of openbaar, past bij de 

levensovertuiging van de leerling, maar ook de VO school zelf kan een keuze 

vergemakkelijken door het aanbieden van een zogenaamde ‘professionele’ en/of 

schoolspecifieke keuze. Door bijvoorbeeld TTO aan te bieden, topsportklassen te 

introduceren of een cultuurprofielschool te worden, kan een school zich onderscheiden van 

andere VO scholen. Plank en Sykes (1999) constateren dit verschijnsel ook in hun studie en 

beamen dat: “Choice [introduces] significant competitive pressure” (Plank & Sykes, 1999, p. 

405). Deze scholen appelleren aan zogeheten niche-markets
5
. Waar veel scholen vaak 

overeenkomsten hebben, is het dus van belang je te onderscheiden om te zorgen dat leerlingen 

uiteindelijk naar jouw school komen. Dit onderschrijven ook Plank en Sykes (1999): “While 

some [schools] seek to compete in the mainstream, many have positioned themselves to 

appeal to special populations and [pupils]” (Plank & Sykes, 1999, p. 406). Deze toespitsing 

van scholen om zich te onderscheiden van andere VO scholen is een must om leerlingen te 

trekken. Het kan worden gezien als een logische gevolg van marktwerking. Als het aanbod 

stijgt en de vraag blijft gelijk, dan moet je gaan concurreren om een sterke positie, in dit geval 

voldoende leerlingen, te krijgen of te blijven behouden.  

Echter, er zijn ook scholen die zich niet in een concurrentiepositie bevinden. Een 

voorbeeld hiervan zou zijn een school die op basis van zijn identiteit “parochial schools” 

genaamd, een vaste leerlingpopulatie ieder jaar ziet komen (Plank & Sykes, 1999, p. 397).  

Een voordeel dat dit soort scholen heeft is dat zij zich geen zorgen hoevente maken over hun 

schoolcapaciteit: “If they are at capacity they have no incentive to accept large numbers of 

transfers” (Plank & Sykes, 1999, p. 402). Wat dus volgens Plank en Sykes (1999) inhoudt dat 

deze scholen zolang het goed gaat geen extra moeite hoeven te doen  om ieder jaar voldoende 

aanmeldingen te krijgen. Dit zal waarschijnlijk zo zijn als je een streekschool bent en de enige 

in de buurt of een school met bijvoorbeeld een zeer uitgesproken christelijke identiteit 

(reformatorisch). Echter, voor het gros van de Nederlandse scholen geldt dat zij zich wel in 

een concurrentiepositie bevinden. Maar in plaats van dat deze concurrentiepositie een 

negatieve connotatie zou hebben, is dit volgens Hardy (2005) niet het geval. “This realization 
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has fostered a competitive environment that many educators say they welcome…schools of 

choice have forced schools to market themselves and be more competitive. And that’s not a 

bad thing – that’s a good thing” (Hardy, 2005, p. 17).  

Door deze concurrentiepositie gaan scholen niet alleen kritisch naar zichzelf kijken, 

maar ook naar wat de concurrentie aanbiedt op het gebied van onderwijs. Mede hierdoor 

zullen scholen zich duidelijker gaan profileren. En deze sterke profilering is weer in het 

belang van de leerling die straks zijn keuze moet maken uit de vele informatie die hij zal 

ontvangen van potentiële VO scholen. Ook Hardy (2005) bevestigt dit, want er is: “More 

information out there for the public to see in the newspaper, on the internet, and on the 

evening news” (Hardy, 2005, p. 17). Dit betekent voor VO scholen dat zij aan toekomstige 

leerlingen via vele kanalen kunnen laten zien waarom zij de juiste VO school zouden zijn.  

Want waar aan de ene kant deze vele nieuwskanalen goed zijn voor leerlingen om 

informatie in te winnen, hebben die kanalen aan de andere kant ook gevolgen voor het 

profileren van de VO scholen in de media. VO scholen moeten goed nadenken op welke 

manier ze toekomstig leerlingen bereiken en interesseren om voor hun school te kiezen. 

Werken van een van tevoren vastgesteld communicatieplan is dan ook volgens Hardy (2005) 

geen overbodige luxe (Hardy, 2005, p. 20). Maar, wat vooral van essentieel belang is, is dat 

een VO school vanaf het begin een goede relatie dient op te bouwen met zowel de PO school 

als met de toekomstige leerling. En hierbij wordt face-to-face contact nog steeds als de meest 

geschikte manier van promotie gezien: “Despite all the new technology, old-fashioned, face-

to-face communication still works best” (Hardy, 2005, p. 20). Hierdoor zijn open avonden en 

voorlichtingen nog steeds de beste methodes om informatie uit te wisselen aan toekomstig 

leerlingen (Hardy, 2005).  

 

Onderzoek 

Uit bovengenoemde onderzoeken blijkt dat een VO school zeer veel facetten aandacht moet 

geven om een goede communicatieve band te onderhouden met PO scholen en ouders. Een 

van de vragen die wij proberen te beantwoorden in ons onderzoek is dan ook: of de 

(promotie) informatie die zij verstrekken, overeenkomt met wat de PO school verwacht of wat 

nodig is voor ouders/verzorgers en leerlingen om een gedegen keus te maken. 

 Ons onderzoek richt zich op de keuze van PO naar welke VO school. De focus van 

ons onderzoek ligt op de manier hoe de VO school zich hierbij profileert en promoot, en hoe 

het contact/de communicatie tussen de PO en de VO school is. 
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In ons onderzoek vergelijken wij het beleid van twee VO scholen door middel 

vragenlijsten die wij voorgelegd hebben aan beleidsmakers op VO scholen, en aan 

leerkrachten en/of directeuren van PO scholen. 

   Nadat wij de resultaten van de vragenlijsten hadden geanalyseerd hebben we op basis 

van eerdere documentanalyse een vergelijking gemaakt tussen theorie en praktijk en hier 

vervolgens een conclusie aan verbonden en eventuele aanbevelingen voor geschreven. 

 

Onderzoeksvraag 

In dit onderzoek zullen wij antwoord geven op de hoofdvraag: Wat is het communicatiebeleid 

van het Johannes Fontanus College (JFC) en het Oosterlicht College met betrekking tot het 

trekken van basisschoolleerlingen en hoe vindt deze (wervende) communicatie tussen de PO 

en VO school plaats? 

  Onze onderzoeksvraag heeft raakvlakken met een eerder onderzoek van het Ministerie 

van OCW uit 2006 naar het Effectief schakelen: verbeteren van de informatieoverdracht 

tussen PO en VO, alsmede met een eigen interesse in hoe elk jaar nieuwe leerlingen blijven 

komen naar een VO school en wat hier voor nodig is om dit te bewerkstelligen. 

Het Ministerie van OCW heeft onderzoek gedaan naar de warme overdracht van 

informatie tussen PO en VO scholen. Bij deze warme overdracht – de aanmelding van nieuwe 

leerlingen – gaat soms het een en ander nog mis, en hierdoor verloopt de communicatie tussen 

PO en VO school niet altijd harmonieus. Ook worden in dit onderzoek een aantal 

aanbevelingen gedaan waaronder het voor ons belangrijke gedetailleerder aanleveren van de 

leerlinginformatie om zo de doorlopende leerlijn te kunnen bewaken. 

 Een andere reden voor dit onderzoek is van meer persoonlijke aard. Omdat wij beiden 

zelf op een VO school les geven waren wij benieuwd naar het traject van nieuwe 

eerstejaarsleerlingen werven. Ieder jaar moet er een aanvulling komen van PO scholen met 

nieuwe brugklasleerlingen om een school zijn recht van bestaan te ontlenen. Nu is het vooral 

interessant om te zien hoe deze cyclus eruit ziet want nieuwe leerlingen komen niet zomaar 

naar een VO school, hiervoor is enige vorm van promotie nodig. En om deze promotionele 

activiteit van een VO school in het juiste perspectief te kunnen plaatsen en niet als 

vanzelfsprekend te zien, is het interessant om uit te zoeken hoe VO scholen deze cyclus in 

stand houden. 
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Verwachtingen 

De verwachting is dat het Johannes Fontanus College en het Oosterlicht College bewust 

omgaan met het structureel werven van leerlingen en hiermee zorgen voor voldoende aanwas 

voor de brugklas. Dit wordt al ten dele bewezen omdat beide scholen al tientallen jaren 

bestaan, waaruit mag worden geconcludeerd dat het promoten dan wel zorgen voor nieuwe 

aanwas van leerlingen succesvol verloopt. Ook hebben we in de jaarplanning gekeken op de 

internetsites van de scholen en in de schoolgidsen, en hebben we kunnen constateren dat er 

ruimte is ingeruimd voor een actief wervend beleid. Dit beleid wordt ingevuld door middel 

van open dagen, open avonden, meeloopdagen, invulling van de website en eventueel 

promotiemateriaal. 

 

Variabelen 

Om uit te sluiten dat wij een eenzijdig beeld over de communicatie tussen VO scholen en PO 

scholen krijgen, hebben wij de volgende variabelen gebruikt: Schooltypeafhankelijk 

(identiteit van de school) en functieafhankelijk (leerkracht, beleidsmaker, dan wel directeur). 

Om de communicatie tussen PO en VO scholen in verschillende facetten te 

onderzoeken hebben wij interviewvragen
6
 opgesteld en hebben wij op beide stagescholen 

(JFC en het Oosterlicht) met directie en beleidmakers gesproken. De gesprekken op de VO 

scholen gingen over hoe de school zichzelf promoot en wat er voor promotiemateriaal wordt 

verspreid. 

  Verder is er, afhankelijk van de hoeveelheid basisscholen in de buurt, contact met 

directeuren en groep 8 leerkrachten van basisscholen
7
 opgenomen. Het was wenselijk dat 

hierbij zowel toeleveringsscholen als minimaal één niet toeleveringsschool zat om een 

objectief beeld te krijgen over de promotie van een VO school.  

  Aan de hand van de afgenomen interviews hopen wij te kunnen zien of het 

communicatiebeleid voor beide partijen werkt. Ook, zal blijken of de visie van de 

beleidsmakers op de promotionele activiteiten van een VO school bevestigd wordt door dit te 

toetsen met interviewvragen aan de PO scholen. 

  

 

  

                                                           
 

6
 Zie bijlage 1 voor vragen aan beleidsmakers. 

7
 Zie bijlage 2 voor vragen aan basisscholen. 
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Methode 

Voor ons onderzoek hebben wij een arbitraire groep samengesteld van tien basisscholen 

(figuur 1) die rond de VO scholen het JFC en het Oosterlicht liggen. 

 

Figuur 1: tien geselecteerd basisscholen voor onderzoek 

 

Voor de beleidsmakers zijn we intern op beide VO scholen op zoek gegaan naar de betrokken 

personen die het onderdeel promotie in hun taakbeleid hebben. Vervolgens hebben we de 

scholen (PO) en beleidsmedewerkers (VO) benaderd en gesproken. Hieronder zal per 

onderwijstype een uitleg volgen van de gehanteerde methode waarmee wij onze 

onderzoeksgegevens hebben verzameld. 

 

VO scholen 

De verschillende VO scholen zijn vastgesteld op basis van onze stageplekken: het Oosterlicht 

College in Nieuwegein en het Johannes Fontanus College in Barneveld. Deze scholen kunnen 

met elkaar worden vergeleken omdat beide scholen een christelijke identiteit hebben maar 

toch in de manier van leerlingwerving van elkaar verschillen.  

  Het Oosterlicht ligt in de nabijheid van vier andere VO scholen en heeft duidelijke 

concurrentie, terwijl het JFC weinig concurrentie heeft. Het JFC hoeft dus weinig moeite te 

doen om de leerlingen naar het VO te krijgen. Dit verschil in concurrentiepositie is interessant 

om te onderzoeken 

Voor ons onderzoek hebben wij onze respondenten allemaal dezelfde interviewvragen 

afgenomen, aan de hand van een vragenlijst uit bijlage 1. Zodoende hebben wij een beeld 

kunnen vormen over wat een VO school nodig acht om leerlingen te trekken naar hun VO 

school. Het gaat hierbij dus niet om wat werkt, het gaat erom wat een VO school zelf denkt 

dat nodig is om een goede informatieverstrekking te geven aan PO scholen en leerlingen 

hiervan. 

PO scholen Nieuwegein 

• OBS De Schakel 

• Jenaplan De Zuiderkroon 

• Willem Alexanderschool 

• Koningin Julianaschool 

• Koningin Beatrixschool 

• OBS De Krullevaar 

PO scholen Barneveld e.o. 

• Willem van Oranjeschool - Barneveld 

• Rehobothschool - Nijkerk 

• Wegwijzer - Putten 

• De Zaaier - Harskamp 



Praktijkgericht onderzoek naar communicatiebeleid 
 

 

Basisschool 

Om de spreiding zo groot mogelijk te maken en dus zoveel mogelijk basisscholen te 

benaderen, hebben we e-mail- en telefonisch contact gezocht met zoveel mogelijk 

basisscholen. Hierbij werden verschillende PO scholen benaderd zodat de identiteit van de 

bassischolen zouden verschillen en overeenkomen met de christelijke identiteit van beide VO 

scholen. Met scholen die hiervoor openstonden, hebben we gesproken. 

 Het contact met de PO school verliep via een leerkracht van groep 8, dan wel via de 

directeur van de basisschool. Zij zijn degene die contact hebben met de VO school. Wij 

hebben bij zowel de groep 8 leerkrachten als de directeur van een basisschool dezelfde 

interviewvragen gebruikt (zie bijlage 2). Zodoende hebben wij een beeld kunnen vormen over 

discrepanties en overeenkomsten tussen wat een PO school nodig acht en wat een VO school 

nodig acht qua promotiemateriaal om leerlingen te trekken. 

 

Instrumenten 

Voor ons onderzoek hebben wij twee instrumenten gebruikt: documentanalyse en 

vragenlijsten. Wij hebben aan de hand van documentanalyse eerst samengesteld welke 

informatiebehoeften ouders, leerlingen en PO scholen hebben en zodoende hierop een 

vragenlijst gebaseerd. Uit veel onderzoeken kwam naar voren dat er een aantal terugkerende 

vormen waren die invloed hebben op het trekken van leerlingen. 

 

Vragenlijsten 

Voor het samenstellen van de vragen uit de vragenlijsten hebben wij ons gebaseerd op 

onderzoeken van Hardy 2005, Plank & Sykes 1999 en Wilkins & Huisman 2011. In deze 

onderzoeken werd gekeken naar selectiecriteria die ouders en leerlingen gebruikten om tot 

een keuze te komen voor een bepaald soort onderwijs. De door deze onderzoekers als relevant 

aangemerkte selectiecriteria hebben wij verwerkt in de vorm van twee vragenlijsten (bijlages 

1 en 2).  

 De eerste vragenlijst (zie figuur 2) hebben wij voorgelegd aan de beleidsmakers van de 

VO scholen.  

 

Vragenlijst beleidsmakers 

1. Gaat over het beleid van de school aangaande trekken van PO leerlingen 
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-…. subvragen 

2. Gaat over de praktische invulling die wordt gegeven aan het beleid 

-…. subvragen 

3. Wat houdt de communicatielijn tussen VO en PO in? 

- …. Subvragen 

Figuur 2: hoofdvragen van de vragenlijst aan beleidsmakers 

 

Deze vragenlijst heeft als doel om inzicht te geven in de manier waarop VO scholen 

leerlingen werven. De vragenlijst is opgedeeld in drie hoofdcategorieën en deze zijn verder 

onderverdeeld in sub vragen. De drie hoofdcategorieën zijn: 1. Het beleid van de school 

aangaande het trekken van PO leerlingen, 2. Wat is de praktische invulling die aan dit beleid 

wordt gegeven, 3. Wat houdt de communicatielijn tussen PO en VO in.  

Nadat we de hoofdcategorieën hadden vastgesteld hebben we deze opgedeeld door  middel 

van sub vragen om gericht antwoord op onze hoofdvraag te krijgen. Voorbeeld van een sub 

vraag; 1b. Welke doelstellingen zijn er met betrekking tot het trekken van leerlingen? En om 

de sub vragen verder te effectueren hebben we hierbij doorvraagmogelijkheden aangegeven. 

Voorbeeld van doorvraagmogelijkheid bij sub vraag; 1b. Hoe worden deze doelstellingen 

geëvalueerd? 

 De tweede vragenlijst (zie bijlage 2) hebben wij voorgelegd aan groep 8 leerkrachten 

van een basisschool en directeuren van een basisschool. Waar bij vragenlijst 1 een hoofdvraag  

centraal staat, spitsen wij ons bij vragenlijst 2 toe op twee centrale vragen: 1. Hoe is het 

contact met de VO school?, 2. Wat is uw beeld aangaande de promotie van de VO school? 

De vragenlijst is opgedeeld in vier hoofdcategorieën en deze zijn weer verder onderverdeeld 

in sub vragen. De vier hoofdcategorieën zijn: 1. Contact met de VO school, 2. Rol van de 

leerkracht van groep 8, 3. Van VO naar PO school, 4. PO school en andere scholen. Echter, 

omdat wij ons toespitsen op twee centrale vragen zullen wij ons meer concentreren op de 

categorieën 1 en 3. Enkele van de meest relevante vragen uit de categorieën hierbij zijn: sub 

vraag 3 en 6. Bij deze vragen gaat het erom hoe het contact tussen de PO en VO school is, en 

hoe de VO school deze contacten onderhoudt.  

 Na het samenstellen van de vragenlijsten zijn wij verder gegaan met de 

volgende stap in ons onderzoek en deze was het benaderen van de betrokken personen voor 

beide vragenlijsten. 
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Opzet van het onderzoek 

Voor ons onderzoek hebben wij vijf betrokkenen (beleidsmakers) bij het werven van 

leerlingen voor VO scholen gecontacteerd en hierbij interviews afgenomen. Ook, hebben wij 

een arbitraire groep van directeuren en groep 8 leerkrachten van PO scholen gecontacteerd en 

ook hierbij zijn interviews afgenomen.  

Nadat de interviews afgenomen waren, hebben wij deze gebundeld en gekeken of we 

discrepanties en overeenkomsten konden vinden aan de hand van de antwoorden die gegeven 

waren.  

Het volgende hoofdstuk zal de uitwerkingen van dit onderzoek weergeven en hierin 

zal verder worden ingegaan op de gevonden resultaten. 

 

 

Resultaten 

In deze paragraag worden de resultaten besproken. Eerst zullen de resultaten van het JFC 

gepresenteerd worden: een algemeen beeld van het JFC, resultaten uit onderzoek 

beleidsmakers en resultaten uit onderzoek basisscholen.  

Deze resultaten zullen elke keer in de volgorde van de vragenlijst besproken worden. 

Dat wil zeggen de volgende thema’s voor beleidsmakers: beleid van de school, praktische 

invulling van het beleid en de communicatielijn tussen PO en VO. En de volgende thema’s 

vanuit de vragenlijst voor basisscholen: contact, voorlichtingsmateriaal, hun ervaringen en 

tips. 

Daarna volgt hetzelfde voor het Oosterlicht College waarna een vergelijking tussen 

beide scholen zal plaatsvinden. 

  

Het Johannes Fontanus College 

Het Johannes Fontanus College beschrijft zichzelf als volgt: 

“Het Johannes Fontanus College is een christelijke scholengemeenschap voor Mavo-

Havo-Atheneum-Gymnasium. De school gaat uit van de Stichting voor Protestants-

Christelijk Voortgezet Onderwijs voor de gemeente Barneveld en omgeving. Vanuit 

een christelijke levensbeschouwing staat het JFC voor goed onderwijs, gericht op het 
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bevorderen van de zelfstandigheid en het sociaal verantwoordelijkheidsgevoel van de 

leerlingen.”
8
 

 

Beleid op het JFC 

Op het JFC ligt de verantwoordelijkheid voor het contact met de basisscholen bij de 

coördinatoren van de brugklas. Dit zijn er twee: één voor havo/vwo en één voor vmbo. Zij 

houden zich bezig met promotie, plaatsing en met het reilen en zeilen van de jaarlaag. De 

directie hoeft hierin geen sturing te geven. De afdelingsleiders hebben op het JFC hun eigen 

toko. 

 In gesprek met de coördinator havo/vwo die nu ongeveer twee jaar deze positie 

bekleedt, werd duidelijk hoe het beleid en de uitvoering van de pr plaatsvindt. 

 

Beleid van de school aangaande trekken van PO leerlingen 

Er is geen officiële doelstelling met betrekking tot het trekken van leerlingen. Dat wil zeggen 

dat er niets op papier staat over welke leerlingen ze kunnen bedienen. Het ‘ongeschreven’ 

doel is zoveel mogelijk passende leerlingen plaatsen op het JFC. Hoe die plaatsing 

daadwerkelijk in zijn werk gaat, is niet helemaal duidelijk. Soms bleek ‘meefietsen’ een reden 

om een leerling in een bepaalde afdeling(mavo, havo, vwo) te plaatsen. Inmiddels zijn er wel 

duidelijke omschrijvingen wanneer iemand in welke afdeling komt. Momenteel is de school 

bezig met de ontwikkeling van zorgprofielen om hier meer duidelijkheid over te krijgen en te 

kunnen geven. 

Aangezien er geen duidelijk beleid is, vindt er geen evaluatie plaats met betrekking tot  

dit thema. Er wordt wel aan het einde van het schooljaar gekeken of de leerlingen op de juiste 

plaats komen zoals dat ook door de groepsleerkracht van te voren is aangegeven. Blijkt dit 

niet het geval dan wordt deze school genoteerd en wordt dit meegenomen bij de plaatsing van 

de nieuwe groep 8 leerlingen. 

 

  

                                                           
 

8
 Beschrijving van www.jfc.nl onder Informatie. 

http://www.jfc.nl/
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Praktische invulling die wordt gegeven aan het beleid 

Het JFC organiseert gericht activiteiten voor achtstegroepers, hun ouders en basisscholen. Het 

JFC staat op drie verschillende onderwijsmarkten. Daarnaast vindt er voor achtstegroepers en 

hun docenten in november het een en ander plaats. De achtstegroepers krijgen drie lessen en 

een toneelvoorstelling. Onderwijl krijgen de leerkrachten uitleg over de plaatsing van 

leerlingen op het JFC, Engels in het VO enz.  

Ook vindt er een ouderavond plaats waar ouders het één en ander wordt verteld over 

het reilen en zeilen op het JFC en verschillende kramen kunnen bekijken (technasium, mavo, 

havo, vwo, zorg e.d.). Dit vinden ouders heel leuk, maar het is wel beperkt. Het blijkt lastig 

een goed thema te vinden voor het openingspraatje. Er is altijd een gedeelte ouders die hier 

dingen mist. 

In januari vindt er een open avond plaats. In het voorjaar is er verder nog een clinic 

voor groep 8 leerlingen die interesse hebben in het gymnasium. 

Er is promotiemateriaal aanwezig. Het gaat dan vooral om foldertjes. Op de momenten 

dat leerlingen, ouders en docenten er zijn, kan het meegenomen worden. Er is altijd budget 

voor promotiemateriaal. Verder zet de directie af en toe advertenties in de krant. 

Het aandeel van de website in het trekken van leerlingen is onduidelijk. Wel was er 

eerst maar een heel klein deel bestemd voor nieuwe leerlingen. Inmiddels is dat gegroeid en 

kunnen achtstegroepers en ouders rondkijken in het gebouw door middel van panoramische 

beelden en uitleg krijgen over de verschillende plekken die ze zien. Ook staat er uitleg over de 

afdelingen op. 

 De school heeft minder concurrentie omdat het een streekschool is in vergelijking met 

scholen uit de Randstad. De profilering benaderen ze vooral niet in de zin van daar moet je 

niet zijn, je moet naar het JFC komen. Het JFC profileert op dat wat ze bieden. Dat wat ze 

bieden, moet passen bij de leerling. Elementen daarin zijn: kerkelijke achtergrond, niveaus, 

theoretischer, zorg, plusklassen (mavo en havo), structuur in het onderwijs. 

  Het JFC innoveert veel, maar niet om zich hiermee te profileren of om hiermee nieuwe 

leerlingen te trekken. Ze doen dit puur voor de zittende leerlingen en de behoefte(n) die zij 

hebben. Innovaties van de afgelopen tijd zijn digiborden, technasium en Cambridge Engels. 

Het JFC is een streekschool. Het trekken van leerlingen is daarom ook niet echt een 

doel. 
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Communicatielijn tussen VO en PO  

In het interview vroegen we de beleidsmaker wat de communicatielijn tussen VO en PO 

inhoudt. Zijn er bepaalde verwachtingen naar elkaar en hoe worden deze contacten gelegd en 

onderhouden? 

Vroeger gingen de directie en afdelingsleiders naar de scholen toe. Dat komt nu 

eigenlijk niet meer voor. Men neemt contact op met elkaar; vooral telefonisch en per email. 

Hier en daar vindt wel bezoek plaats, maar dat is schaars. Het komt voor dat leerkracht een 

warme overdracht van de groep 8 leerlingen doet. 

De brugklasafdelingsleiders willen dit contact wel uitbreiden, voornamelijk tussen 

groep 8 leerkrachten en afdelingsleiders. Zo zijn ze al begonnen met Engels. Leerkrachten 

kunnen lessen Engels bijwonen op het JFC en willen graag ook informatie daarover uit het 

basisonderwijs, zodat op die manier Engels op het PO en het VO meer op elkaar aansluiten. 

Dit zouden ze graag uitbreiden om zo beter op elkaar aan te sluiten. 

De contacten worden gelegd en onderhouden, doordat de meesten bellen, bijvoorbeeld 

over het gegeven advies of over zorg. Als er contact is, dan is het goed. De afdelingsleiders 

merken dat leerkrachten zich gesteund voelen omdat zij achter de adviezen staan. De 

afdelingsleider geeft aan dat meer contact wel gewenst is, maar de vraag is: hoe? 

 

PO scholen over het JFC 

Het JFC heeft contact met ongeveer 60 basisscholen die in meer of mindere mate leerlingen 

leveren. Uit deze lijst zijn willekeurig scholen gekozen om te benaderen. In deze keuze 

speelde locatie van de school een rol. De geïnterviewde scholen staan in: Barneveld, 

Harskamp, Putten en Nijkerk. Alle scholen hadden ook wel contact met andere VO scholen. 

Drie van de vier scholen geven aan goed contact te hebben met het JFC. Het contact is 

vooral telefonisch. Er is een gesprek met de ouders voor en na de CITO. Er komt dan digitaal 

een advies, een CITO deel en een docentdeel. De VO school gaat plaatsen naar aanleiding van 

het advies. Soms wordt er wat doorgesproken. Ook een andere school benoemt dat er zo nodig 

een warme overdracht plaatsvindt. Wat de basisscholen doen om het contact te onderhouden 

is eigenlijk vrij weinig en alleen daar waar nodig, bijvoorbeeld leerlingen aanleveren, 

aanmeldformulieren sturen, open middag bezoeken en/of het onderwijskundig rapport zo 

uitgebreid mogelijk aanleveren. Twee scholen gaven aan te weten dat ze bij vragen op JFC 

terecht kunnen. Het JFC onderhoudt het contact actief door: te bellen na aanmelding, elk jaar 

een uitnodiging voor de open middag, een schoolgids en een flyer te sturen.  
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We vroegen de scholen hoe tevreden zij zijn met het contact. Alle scholen gaven aan tevreden 

te zijn over het contact. Redenen die hiervoor genoemd werden, waren:  

 Er wordt goed meegedacht. Het advies van de leerkracht wordt serieus genomen. 

 Email wordt beantwoord. 

 We krijgen bevestiging van aanmelding. 

Eén school gaf aan wel behoefte te hebben aan persoonlijk face-to-face contact. 

Eén school benoemde dat het contact het puur aandragen van leerlingen inhoudt en 

eventueel informatie geven. Vragen kunnen ze goed stellen en aangemelde leerlingen kunnen 

besproken worden. 

 De meeste scholen verwachten van de VO school het volgende aan materiaal: 

voldoende informatie in folders e.d., posters, uitnodiging voor de open middag. Daarnaast 

verwachten ze heldere communicatie en dat ze op tijd zijn ingelicht over activiteiten. 

Drie scholen zeiden dat de huidige pr voldoet aan de verwachtingen. Eén school gaf 

aan dat de onderwijsmarkt heel prettig is voor ouders. Een andere school was niet helemaal 

tevreden. Zij gaven aan dat er te laat gecommuniceerd wordt. Soms weten ouders dingen 

eerder. Zij zouden het daarom mooi vinden om per mail op de hoogte gehouden te worden 

van de hoofdlijnen en activiteiten, bijvoorbeeld met nieuwe dingen als het technasium. Dit 

kan ook in de vorm van een nieuwsmail. 

De folders zijn duidelijk en genoeg. Naast de aangeboden papieren informatie biedt 

het JFC een open midden, open dag, avonden voor ouders, poster met data van activiteiten 

aan. Iedereen is daar tevreden over. Eén leerkracht gaf aan “Over de open middag hoor ik 

enthousiaste verhalen. Ik ben zelf niet geweest. Wel wordt alles op een school dan mooier 

voorgedaan dan het is op zo’n middag.” 

Door al deze middelen hebben de PO scholen het idee dat leerlingen weten waar ze 

aan toe zijn. 

 

Het Oosterlicht College 

Het Oosterlicht beschrijft zichzelf als volgt: 

“Het Oosterlicht College is een brede middelbare scholengemeenschap voor 

gymnasium|atheneum|havo|vmbo. Wij besteden veel aandacht aan cultuur en sport en bieden 

de opleiding Cambridge English.”
9
  

                                                           
 

9
 Beschrijving van www.oosterlicht.nl onder Onderwijs. 

http://www.oosterlicht.nl/
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Nadruk wordt bij het OC gelegd op de sport en expressieklassen en het gymnasium, maar ook 

zeer zeker op de sfeer. Iedere ouder wil een veilige school en uit scores doet deze school het 

hierop zeer goed. 

 

Beleid op het Oosterlicht College 

Op het Oosterlicht College houden meerdere mensen zich bezig met de profilering en het 

trekken van nieuwe leerlingen. Naast de afdelingsleider van de brugklas is er iemand belast 

met de taak PR. 

 

Beleid van de school aangaande trekken van leerlingen 

Er is beleid op het trekken van leerlingen. De belangrijkste doelstelling hierin is het trekken 

van leerlingen om de school vol te krijgen. Het beleid is op geënt om ouders en leerlingen van 

goede informatie over de school te voorzien, maar uiteindelijk draait het erom dat er 

voldoende aanwas komt vanuit de basisscholen naar het VO. 

Er zijn verder twee mensen hierbij betrokken: hoofd PR en de afdelingsleider. Zij, 

hoofd PR, heeft tweewekelijks overleg met de rector van de school. Hij houdt haar op de 

hoogte van overleggen met basisscholen en andere VO scholen en zij houdt hem op de hoogte 

van actuele veranderingen in het onderwijsveld. Voor deze veranderingen kan er  dan worden 

besloten om wel of niet in te gaan op deze ideeën.  

Uitvoering/verantwoordelijke voor het beleid is de afdelingsleider. Deze heeft geen 

extra cursus c.q. studie hier voor gedaan, maar dit behoort gewoon tot haar takenpakket. “Al 

doende leert men,” zegt ze. Er is een team van enthousiaste mensen betrokken bij de 

uitvoering en deze evalueren na iedere promotieactiviteit en stellen bij daar waar nodig. 

Er is een budget beschikbaar voor promotie en het OC besteed dit aan een tasje met 

promotiemateriaal (pen, informatiefolder, informatiekrant, flyer). 

 

Praktische invulling die gegeven wordt aan het beleid 

Het verspreidingsgebied ligt in Nieuwegein zelf en kleinere dorpen hier omheen en als er nog 

ruimte is voor leerlingen van verder buitenaf. Meeste aanwas komt van PC(protestants-

Christelijke) scholen omdat dit van oudsher de doelgroep was en nu nog steeds zo is. Er zijn 

geen standaard afspraken gemaakt over welke scholen er wel of niet aangedaan worden voor 

promotie. Verschillende scholen worden benaderd dit ook omdat er met 4/5 andere scholen 
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om leerlingen geconcurreerd moet worden. Voor de leerlingen van deze scholen worden 

gedurende het jaar verschillende activiteiten georganiseerd:  

In november gaat er een brochure met informatie over de verschillende VO scholen in 

de regio Utrecht Zuid naar de basisscholen.  

In januari-februari komt er een button op de website waarmee leerlingen van groep 8 

zich op kunnen geven voor drie proeflessen op het OC. Dit doen leerlingen zelfstandig. De 

leerlingen krijgen lessen van verschillende docenten en de ouders een uitleg en rondleiding 

over en door de school.  

De website speelt een belangrijke rol. Hier staat actuele informatie op, maar ook 

relevante informatie over de school zelf, die steeds wordt geactualiseerd. Doordat er al met de 

website wordt gewerkt maakt leerling kennis met school. De website moet dan ook duidelijk 

en overzichtelijk zijn. 

Ergens in jan-feb heeft iedere school een open avond, deze is onderling afgesproken 

zodat er niet 2 open avonden op 1 avond zijn. Na de proeflessen meestal omdat 

basisschoolleerlingen hun keuze dan al zouden hebben gemaakt. Open avond is echt gericht 

om kort kennis te maken met allerlei vakken, te spreken met leerlingen/leraren en wat te zien 

van het schoolgebouw. Hier komen ook leerlingen van groep 7 op af. Voor hen een speciaal 

krantje gemaakt. 

 De nazorg voor de intake van de klassen wordt geregeld door de afdelingsleider. Cito 

score wordt geëvalueerd met basisschool docent en er wordt een brief nagestuurd naar de 

leerlingen welk vervolgtraject zij nu ingaan na de aanmelding. 

Er is een groep van docenten, afdelingsleiders en leerlingen die langs de scholen gaan 

en voorlichting geven over het OC. Deze vertellen wat over het OC en beantwoorden vragen 

van ouders. Deze avond is alleen voor de ouders. Op het OC wordt deze voorlichting ook nog 

een keer gegeven. Dit vindt vroeg plaats zodat de ouders ruim van tevoren weten waar zij aan 

toe zijn en zo hun kind kunnen informeren voor de eerste proefles. Opzet van deze avond is 

dat er algemeen wordt verteld wat het VO inhoudt. Er wordt niet zozeer reclame voor de 

school gemaakt, maar er wordt uitgelegd wat een school voor een leerling kan betekenen en 

wat de ouders te wachten staat. Hiermee wordt er een relatie opgebouwd met ouders. Het 

face-to-face contact is hierin de meest belangrijke bindende factor. 

Het OC heeft de nadruk van hun communicatie gericht op leerlingen in plaats van 

zoals vroeger, op ouders. De eerdere aanpak sprak niet langer aan. Leerlingen moeten zich 

aangesproken voelen en hierdoor is er een krant ontwikkeld, die voor zowel ouders als 

leerling interessant zijn om door te nemen. 
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Ook zorgt het OC dat het blijft opvallen, vandaar dat er nu veel meer aan promotie 

wordt gedaan als voorheen. Er is een tijd geweest dat dit niet nodig was en dat 

toeleveringsscholen bleven leveren, maar door de huidige tijd moet er een continue stroom 

van berichtgeving zijn vanaf een school. Niet om echt te promoten, maar wel om in beeld te 

blijven. Dit alles om de schoolnaam ‘levend’ te houden. Daarnaast is het noodzakelijk 

voldoende promotiemateriaal te hebben.  

Het OC gaat met zijn tijd mee en wil opvallen met innovatie. Zo hebben ze een app op 

waarmee je kan inloggen op schoolwebsite en je roosterwijzigingen/mail kan zien. De 

afgelopen jaren is gebleken dat innovatie wel degelijk bijdroeg aan het leerlingenaantal op 

verschillende scholen. Toen het Oosterlicht een nieuwe school liet bouwen, kwamen er meer 

leerlingen naar het OC en 3 jaar geleden toen het Cals vernieuwde was er een dip in de 

aanmeldingen bij het OC te merken! 

Er is sprake van een concurrentiestrijd, maar het is wel zo dat als een school vol zit dat 

andere scholen dan worden gebeld om te kijken of er een leerling (meerdere) geplaatst kan 

worden. Er wordt gekeken naar wat andere scholen doen. Maar vooral naar het eigen kunnen 

van de school. Cultuurprofielschool, sportklassen, expressieklassen, Cambridge English: dit 

zijn elementen waarop het OC zich kan onderscheiden op de scholenmarkt. 

Want het blijft noodzakelijk om de school te promoten. Er is wel een reputatie 

opgebouwd maar deze moet je keer op keer blijven bevestigen en laten zien dat je er bent. 

Leerlingen horen veel van elkaar en ouders kijken ook een beetje naar anderen, maar kiezen 

uiteindelijk toch zelf voor een school. Het OC merkt dat ‘positieve’ berichtgeving een 

belangrijk middel is. 

Beste manier van promotie blijft nog steeds face-to-face en reclame van mond-tot-

mond. Door leerlingen actief te betrekken bij panels, open dagen, cultuur etc. wil de school 

zorgen dat leerlingen zich gewaardeerd voelen en zo een ‘positieve’ boodschap verspreiden 

om leerlingen van het PO te werven. 

 

Communicatielijn tussen VO en PO 

Contact met scholen bestaat al lange tijd en wordt onderhouden door regelmatige 

terugkoppeling hoe (ex)leerlingen het doen. Ze krijgen een bericht met hoe zij presteren op 

hun nieuwe school. Hoewel dit gedaan wordt, blijft er meer behoefte aan feedback en 

terugkoppeling van leerlingen. 
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PO scholen over het Oosterlicht College 

Het OC heeft contacten met scholen in de omgeving. Zes van die scholen zijn bevraagd over 

hun beeld van het OC. 

 Alle scholen geven aan tevreden te zijn met het contact van het OC. Het contact 

verschilt wel van veel contact tot alleen overdragen. De meeste scholen hebben ook jarenlang 

contact met het OC. De PO scholen weten dat ze contact kunnen opnemen als ze dat willen. 

 De PO scholen verwachten van het VO folders, posters en brochures. Alle scholen 

geven aan dat de geboden informatie voldoet aan de verwachtingen. De informatie is duidelijk 

en genoeg. 

 Hoewel er veel informatie is, blijkt er in de praktijk nog een groot gat tussen theorie en 

praktijk. Eén school geeft daarom aan altijd de dvd ‘Zoom in’ te kijken waarin verschillende 

facetten van de brugklasser zichtbaar wordt. 

  

Vergelijking VO scholen 

In de aanpak van beide scholen zijn verschillen en overeenkomsten aan te wijzen. Deze zullen 

we hier bespreken. 

 

Verschillen  

Het OC en het JFC pakken het werven van leerlingen verschillend aan. Dit is al merkbaar op 

beleidsniveau. Op het JFC is er geen beleid, terwijl op het OC er sprake is van een duidelijk 

beleid. Ook in de taakverdeling is dit merkbaar. Op het JFC houden de afdelingsleiders van de 

brugklas zich hiermee bezig, terwijl op het OC zowel de afdelingsleiders als een hoofd PR 

zich bezig houdt met pr. Natuurlijk uit zich dat ook in de evaluatie van pr: op het OC gebeurt 

dit veel meer dan op het JFC. 

 Voor wat betreft de activiteiten lijkt het alsof het OC meer inzet om zich te profileren, 

hoewel de activiteiten vergelijkbaar zijn. Wat zij meer doen, is bijvoorbeeld langsgaan op de 

scholen om presentaties te geven. Daarentegen staat het JFC op diverse onderwijsmarkten.  

 De concurrentiepositie van de scholen is met name opvallend. Het JFC is een 

streekschool met een goede reputatie die eigenlijk weinig aan werving hoeft te doen. Ze 

moeten zelfs oppassen niet te groot te worden. Daar tegenover staat het OC dat veel van zich 

moet laten horen, omdat zij zich in een gebied met meer scholen bevindt. Het OC is daarom 

ook veel meer bezig met het trekken van leerlingen om ‘vol’ te blijven. 

 In het contact met de PO scholen zijn ook verschillen merkbaar. Zo gaven de scholen 

die in contact staan met het JFC aan dat de leerkrachten zich gesteund voelen in hun advies. 
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Naar hun gevoel wordt er echt naar ze geluisterd. Dit speelt vooral een rol bij de overdracht. 

Hierna houdt het op het JFC eigenlijk op. Het OC gaat daarin verder door leerkrachten 

terugkoppeling te geven over prestaties van ex-leerlingen. 

 

Overeenkomsten 

Maar er zijn ook overeenkomsten tussen de scholen. Zo willen beide scholen leerlingen 

trekken en een plek bieden waar dat mogelijk is. Op beide scholen is er budget voor werving 

en pr beschikbaar. 

 Ook de activiteiten zijn vergelijkbaar: open avond, proefmiddagen e.d. Op beide 

scholen is promotiemateriaal aanwezig en worden er activiteiten op de school als op locaties 

georganiseerd.  

 

 

Discussie 

In de inleiding noemden we een krantenbericht dat de dynamiek in onderwijsland aangeeft. In 

dit onderzoek is deze dynamiek ook voelbaar. VO scholen gaan hier verschillend mee om. Zo 

verschilde het OC en het JFC van elkaar, maar zagen we ook overeenkomsten.  

 In deze discussie zullen we antwoord geven op de onderzoeksvraag: Wat is het 

communicatiebeleid van het Johannes Fontanus College (JFC) en het Oosterlicht College met 

betrekking tot het trekken van basisschoolleerlingen en hoe vindt deze (wervende) 

communicatie tussen de PO en VO school plaats? 

 In het vorige hoofdstuk werd duidelijk dat het JFC geen duidelijk beleid heeft en het 

OC wel. Toch willen ze allebei leerlingen trekken. Dit doen ze door verschillende activiteiten 

(zoals een open avond, proeflessen, website, presentaties) om leerlingen, ouders en 

leerkrachten informatie te verstrekken. Het OC gaat hierin nog een stap verder en probeert 

actief bezig te zijn met profilering of wel ‘het in beeld blijven.’  

 Met name het handelen van het OC bevestigt de uitspraak van het Ministerie 

Onderwijs, Cultuur en Wetenschappen over het meegaan van het onderwijs met de tijd 

(2006). Zij proberen daar actief op in te spelen door innovaties. Hierin spelen de specifieke 

wensen en dus profileringskeuzes van Hardy (2005) een duidelijke rol voor beide VO 

scholen. Door de specialismen en het specifieke aanbod van de school kunnen leerlingen beter 

een keuze maken. Dit zien we bijvoorbeeld ook duidelijk bij het JFC. Door hun identiteit zijn 

ze een zogenaamde ‘parochial school’(Plank & Sykes, 1999). Zij hoeven, zoals Plank en 
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Sykes(1999), aangeven niet actief te werven zolang het goed gaat. Het JFC is hiermee een 

goed voorbeeld van deze theorie. 

 De in de inleiding geformuleerde verwachtingen kunnen we hiermee deels bevestigen. 

Opvallend was dat het JFC niet een duidelijk communicatiebeleid heeft. Dit was anders dan 

we hadden verwacht. De overige verwachtingen dat ze bewust omgaan met het trekken van 

leerlingen en dat ze diverse activiteiten in dit kader organiseren, zijn met dit onderzoek 

bevestigd.  

 Aangezien dit onderzoek is gehouden onder twee VO scholen met een deel van hun 

PO scholen, is het de vraag in hoeverre de uitkomsten generaliseerbaar zijn. Er waren veel 

verschillen om te vergelijken met betrouwbare resultaten. Zo lagen de VO en PO scholen niet 

in dezelfde regio, hadden ze een andere identiteit en hebben ze een andere concurrentiepositie 

ten opzichte van andere scholen. Daarnaast is de vragenlijst niet vooraf getest. In het gebruik 

hiervan merkten we wel verbeterpunten op. Zo zou de vragenlijst van de PO scholen ingekort 

kunnen worden en ook grootschalig kunnen worden toegepast, waardoor de uitkomsten 

betrouwbaarder zijn. 

 In vervolgonderzoek zouden meerdere, vergelijkbare scholen (qua identiteit, locatie en 

concurrentiepositie) met elkaar vergelijken moeten worden. Hierin kan ook meer aandacht 

zijn voor de reactie van de PO scholen. Hiervoor was binnen dit onderzoek te weinig ruimte. 

Dit zou wel goede aanwijzingen voor verbetering van communicatie op kunnen leveren. De 

effectiviteit van beleid kan dan ook in het onderzoek meegenomen worden. 

 Voor de praktijk betekent dit onderzoek dat de VO school goed na moet denken over 

beleid en uitvoering daarvan. Vereist hiervoor is een meting bij de groep waarmee 

gecommuniceerd wordt. Voldoet het aan hun verwachtingen en hun behoeftes? Hier zou meer 

aandacht voor moeten zijn in de VO scholen. We sluiten dit artikel af met wat nuttige tips 

voor VO scholen met betrekking tot het werven van leerlingen. 

Aanbevelingen/tips: 

 Houd het contact met de PO scholen warm. 

 Zorg voor zoveel mogelijk face-to-face contact. 

 Maak leerlingen medeambassadeur van de school. 

 Vraag PO scholen naar hun verwachtingen en wensen. 

 Kijk kritisch naar je voorlichtingsmateriaal(folders, posters, maar ook de website). 
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Nota’s: 

 Besluit van houdende vaststelling van de kerndoelen voor de onderbouw van het 

voortgezet onderwijs alsmede aanpassing van het Inrichtingsbesluit W.V.O. 

(http://www.rijksoverheid.nl/documenten-en-

publicaties/kamerstukken/2006/06/16/besluit-vaststelling-kerndoelen-onderbouw-vo-

en-aanpassing-inrichtingsbesluit-wvo.html geraadpleegd op 28 mei 2012) 

 

 Kerndoelen PO (http://www.rijksoverheid.nl/documenten-en-

publicaties/brochures/2010/10/19/kerndoelen-po.html geraadpleegd op 28 mei 2012) 

 

Albert Budding en Mariëlle Nieuwenhuizen zijn docent-in-opleiding, respectievelijk voor het 

schoolvak Engels en Nederlands aan het Centrum voor Onderwijs en Leren van de 

Universiteit Utrecht. In het kader van hun opleiding tot eerste-graadsdocent verrichtten zij 

een onderzoek naar communicatie met betrekking tot het trekken van leerlingen. De resultaten 

van dit Praktijkgericht Onderzoek (pgo) en de aanbevelingen die zij naar aanleiding hiervan 

doen, vormen de basis van bovenstaand artikel. 
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Bijlagen 

 

Bijlage 1: vragenlijst beleidsmakers 

Vragen voor de enquête voorgelegd aan de beleidmakers/bewakers van de VO 

3. Gaat over het beleid van de school aangaande trekken van PO leerlingen 

1a. Wat is het beleid aangaande het trekken van basisschoolleerlingen naar de VO school? 

(korte uitleg waarschijnlijk hoe dit gebeurt)  Vraag door: wat is de doelstelling? (alvast 

inleidend voor *1b). 

 *1b. Welke doelstellingen zijn er met betrekking tot het trekken van leerlingen?  

Geen specifieke ( ga door naar 1c.) 

 Wel, vraag door hoe worden deze doelstellingen worden geëvalueerd.   

1c. Wie is er verantwoordelijk voor het beleid? 

 Vraag door welke relevante kennis deze persoon heeft op dit gebied. (Voor deze vraag kan 

dit zo zijn dat je ook andere mensen spreekt naast de beleidsmaker.) Ga hierna door naar 

vraag 1d. 

1d. Wie is er verantwoordelijk voor de uitvoering van het beleid? 

 Vraag door: waarom deze persoon?(als dit een andere is dan de beleidsmaker).  Vraag 

door: Hoe is de terugkoppeling/evaluatie met de beleidsmaker? Ga hierna door met 1e. 

1e. In hoeverre wordt de effectiviteit van het beleid geëvalueerd?  Vraag door: waaruit 

blijkt dat jullie plan effectief is?  Vraag door: waaraan meten jullie hoe effectief het plan is? 

(aantallen leerlingen)  Vraag door: waarom op deze manier? 

 

4. Gaat over de praktische invulling die wordt gegeven aan het beleid 

2a. Welke activiteiten vinden er plaats voor achtstegroepers, hun ouders en hun basisschool 

vanuit de VO school om zich kenbaar te maken? 

 Vraag door: op wie richt deze school zich bewust: ouders, of de leerlingen + waarom?  

Vraag door: welke reikwijdte heeft de school (verspreidingsgebied) om lln. te trekken + 

hebben bepaalde scholen voorrang?  Indien hierop ja. Vraag door met: leg deze keuze uit? 

Ga door met vraag 2b. 

2b. Welke promotie informatie is beschikbaar/wordt beschikbaar gesteld voor PO 

leerlingen/ouders?  vraag door: Is er hier een speciaal budget voor?  Zo ja, vraag door: 

waaraan dient dit besteed  te worden? Ga door met vraag 2c. 

2c. Hoe een belangrijke rol speelt de website bij het trekken van leerlingen?  Vraag door: 

laat dit uitleggen specifiek welke informatie. Ga door met 2d. 
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2d. Hoe ver gaat een school in het zich profileren?  Vraag door: is er een gezonde 

concurrentie met andere scholen? +laat dit uitleggen.  Stel nieuwe tussenvraag: waarmee 

wil deze school zich onderscheiden van andere scholen+ met welke reden (is het inderdaad 

geënt op het trekken van meer leerlingen)? Ga door met 2e.  

2e. Heeft deze school innovaties (digiborden/Cambridge English) doorgevoerd om meer 

leerlingen te trekken?  Vraag door: Ja, welke? Nee, waarom niet?  Vraag door: wat is de 

reden van deze innovaties? Ga door met 2f. 

2f. Hoe ver gaat deze school in zijn marketing? Vraag door: waarom? Vraag door: is het 

nog noodzakelijk om leerlingen te blijven trekken of komen ze vanzelf toch wel? 

 

5. Wat houdt de communicatielijn tussen VO en PO in? 

3a. Zijn er bepaalde verwachtingen die scholen van elkaar hebben? 

3b. Hoe worden deze contacten gelegd en onderhouden? 
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Bijlage 2: vragenlijst basisscholen 

 

Geïnterviewde   

Naam:……………………………………………………………………………………………

………….. 

Functie:…………………………………………………………………………………………

………….. 

Datum:…………………………………………………………………………………………

………….. 

 

Contact met de VO school 

1. Heeft u contact met de VO school? 

a. Ja  

b. Nee 

2. Met wie heeft u contact op de VO school? 

3. Hoe is uw contact met de VO school? 

4. Hoe is dit contact ontstaan? 

  (van vroeger of nieuw) 

5. Wat doet u om het contact te onderhouden? 

6. Wat doet de VO school om dit contact te onderhouden? 

7. Bent u tevreden over dit contact? 

Ja -> waar komt dat door? 

 Nee-> hoe zou dit anders kunnen? 

8. Heeft dit contact betrekking op de leerlingen van groep acht of is de leerkracht van de 

8
e
 groep daarvoor verantwoordelijk? 

 

Rol van de leerkracht van groep 8 

9. Wat is de rol van de leerkracht in de overgang van PO en VO school?  

10. In hoeverre speelt de leerkracht van groep acht een rol in de onderlinge communicatie? 

 

Van VO school naar PO school 

1. Wat verwacht u van de VO school aan voorlichting en pr materiaal? Voorbeelden 

noemen: website, materiaal, activiteiten. 

2. Voldoet de voorlichting aan de verwachting? 
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3. Wat krijgen jullie aangeboden van de VO school?  

4. Kunt u dit goed gebruiken: duidelijk en genoeg? 

5. Wat doet de VO school voor u en uw groep acht leerlingen en hun ouders? 

6. Bent u daarover tevreden of zou u dit anders willen zien? 

7. Heeft u het idee dat de VO school uw leerlingen goed voorbereid op de VO school? 

Op vervolg van? 

 Ja -> Waar blijkt dit uit?? 

 Nee -> waar kan dit verbeterd worden? 

 

PO school en andere scholen 

1. Naar welke scholen verwijzen jullie de leerlingen door? 

2. Staan jullie open voor andere scholen? 

3. Welk beeld heeft u van de VO school? 

4. Heeft u het idee dat ze actief bezig zijn met het trekken van leerlingen? 

 

Overig 

Als u de VO school tips of opmerkingen zou mogen geven, wat zou u ze dan meegeven? 

 

Heeft u verder nog opmerkingen of vragen? 

 

 


